
آقای دکتر از سللفرتان بگوییللد در اهواز چه 
خبر بود؟

س��فر خوبی بود. جای ش��ما خالی . به خصوص 

این که ما در روز۲۲ بهمن در بین مردم این شهر بودیم . درعین 

حال که گرد و غبار خیلی زیاد بود ،غلظت و سرعت بالایی داشت 

و همه کس��انی که آمده بودند تمام بدنش��ان مملو از خاک بود، 

ولی به خاطر انق��لاب آمده بودند . ضمن آن ک��ه فرصتی فراهم 

ش��د تا به س��مت هورالعظیم و مناطقی مثل کوش��ک ، طلاییه و 

فجیر برویم که ب��رای من تجدی��د خاطره ای  ه��م از دوران دفاع 

مقدس بود. متاسفانه خشکس��الی جزئی از واقعیت زندگی ما 

ایرانی ها شده است و بعید به نظر می رسد که از این کشور رخت 

بربندد مگر این که معجزه ای  شود. در خراس��ان نیز ما با چنین 

پدیده ای  روبه رو ش��دیم.  وقتی ۲۷ س��ال پیش خشکس��الی از 

جنوب خراسان شروع شد مسئولان می گفتند این خشکسالی 

۵ سال بیشتر طول نخواهد کشید و دوباره کشور پرآب می شود. 

بعد گفتند ۷ سال و سپس ۱۴ سال . سال به سال هم بدتر شد. 

عامل اصلی این ریزدگردها هم خشکسالی است و مشکل آن در 

عراق یا ایران، آب است. وقتی آب نباشد پوشش گیاهی نیست 

و همین امر باعث ایجاد تغییر می شود . قبلا یک نسیم خنکی از 

روی دشت های  پرآب به سمت  ش��هرها می آمد . هورالعظیم که 

آن موقع کولر آبی برای اهواز بود، الان ش��ده، منشاء گرد وغبار 

برای اهواز و نقش آن درست عکس شده است. بخشی از آن هم 

دست ساز بشر است.

جناب وزیر، سللال 93 با اجرای طرح تحول نظام سللامت 
سالی پربار برای بخش بهداشت و درمان کشور به حساب 
می آید ، اما به نظر می رسد هنوز هم در این بخش مشکاتی 
وجود دارد؛ از نگاه شللما به عنوان سکاندار حوزه سامت 

کشور، اکنون مهم ترین چالش حوزه سامت چیست؟ 
مهم ترین چالش درحوزه س��لامت مردم، عدالت در دسترسی 

به خدمات بهداش��تی و درمانی اس��ت ؛ ب��ه عبارتی بای��د بگویم 

مردم به صورت عادلانه از خدمات بهداشتی و درمانی بهره مند 

نمی ش��وند. من معتقدم که همه ایرانیان باید از بیت المال و آن 

بخشی که به سلامت اختصاص دارد سهم مساوی داشته باشند 

. در این خصوص بی��ن افراد جامعه هیچ فرقی نیس��ت به جز آن 

کسی که بیمارتر و یا در معرض بیماری است که بدون تردید این 

گونه افراد باید سهم بیشتری داشته باشند.

متاسفانه چنین شرایطی در حال حاضر وجود ندارد. در سطح 

کلان کش��ور به هیچ وج��ه و در هی��چ مقطعی این ح��ق برآورده 

نش��ده اس��ت و بخش��ی از منابع عمومی که باید برای بهداشت 

و درمان مردم اس��تفاده می ش��د هزینه نشده اس��ت. البته الان 

رویکرد دولت و ش��خص رئیس جمهور در راس��تای کاهش این 

عقب افتادگی اس��ت، ولی با جایگاه��ی که باید باش��یم فاصله 

زیادی داریم . رهبری فرمودند که سهم ما در حوزه سلامت باید 

از متوسط س��هم سلامت کشورهای منطقه بیش��تر باشد. برای 

رس��یدن به این جایگاه باید اعتباراتی  که دول��ت در بخش های  

مختل��ف اع��م از بیمه ها ی��ا بخ��ش بهداش��ت و درم��ان) وزارت 

بهداشت و وزارت رفاه( و یا دیگر دستگاه ها مثل نیروهای مسلح 

و وزارت نفت و... هزینه می کنند به چند برابر افزایش یابد. البته 

تا این مرحل��ه از کار ، تمام اعتباراتی که به حوزه س��لامت آمده، 

توسط مردم پرداخت شده است بنابراین دیگر دستگاه ها نباید 

هیچ منتی داش��ته باشند . تبلیغ س��وء هم نکنند و یا تصور کنند 

که از اعتبارات آن ها کم و به اعتبارات حوزه سلامت اضافه شده 

است . چرا که یک درصد مالیات بر ارزش افزوده را مردم از جیب 

پرداخت می کنند بنابراین از اعتبارات هیچ دستگاهی نیامده 

است و یا ۱۰ درصد هدفمندی یارانه ها را هم باز مردم دریافت 

نکردند. مردم الان ۹۰ درصد یارانه ها را می گیرند و اگر بگوییم 

آن ۹۰ درصد مربوط به هدفمندی یارانه ها توزیع می شود، که 

نمی ش��ود! باز هم ۱۰ درصد را مردم می دهن��د بنابراین دیگر 

دس��تگاه ها منتی نداشته باش��ند. این خواس��ت دکتر روحانی 

رئیس جمهور بوده است که ، مصوبه مجلس درباره هدفمندی 

یارانه ها که در گذشته عمل نمی شد اکنون لحاظ شود و این ده 

درصد به بخش سلامت تزریق شود. اگر چه با وجود این اقدامات 

 طبقه شانزدهم ساختمان وزارت بهداشت، درمان 
و آموزش پزشکی ، شهرک غرب تهران ، صبح 
یک روز بارانی در زمستان .  زمان گفت وگوی ما 
درست  ساعت 8 صبح روز بعد سفر دکتر قاضی 
زاده هاشمی به استان خوزستان است؛ سفری 
که به نمایندگی از دولت و با تاکید رئیس جمهور 
در ارتباط با موضوع ریزگردها انجام گرفت. 
ساعت به 9 نزدیک می شد که بالاخره وزیر آمد. 
به گفته دکتر زارع نژاد " سخنگو و مدیرکل روابط 
عمومی وزارت بهداشت " علت این تاخیر بازگشت 
دیرهنگام وی در شب قبل از سفر به اهواز و البته 
زدودن گرد و خاک ناشی از توفان خاک خوزستان، 
آن هم در زمستان بود. دکتر در اتاق بزرگی که 
به راحتی می شد از پنجره آن آسمان بدون دود 
استثنایی آن روز تهران را تماشا کرد به استقبالمان 
آمد. با همان روی باز و لبخند آرامش بخش؛ اگر چه 
می شد به وضوح خستگی سفر را در چهره وی دید. 
گفتند "نیم ساعت بیشتر وقت مصاحبه نداریم".  
نگران بودیم، اما وزیر خراسانی ما نگذاشت هیچ 
سوالی بی جواب بماند. قرار بود محور سوالاتمان 
طرح تحول نظام سلامت باشد، ولی گفت وگوی 
حدود یک ساعته ما به ماجرای ادامه دار  و حتی 
زندگی شخصی وزیر هم رسید.

از الگوهای موفق مثل ترکیه و تایلند استفاده کردیم
یک ساعت با وزیر محبوب کابینه روحانی

در خانه ما از فست فود خبری نیست
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مهم ترین چالش درحوزه سلامت، عدالت در دسترسی به خدمات بهداشتی و 96
درمانی است ؛ مردم به صورت عادلانه از خدمات بهره مند نمی شوند


